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PROTOKÓŁ nr XLVI/2022 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 25 maja 2022 r. w godzinach 1100 – 1405 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  

przy ul. Mickiewicza 1 oraz zdalnie za pośrednictwem środków  

porozumiewania się na odległość. 

 
Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski 

13. Kamil Lauryn 

14. Jacek Niedźwiedzki 

15. Adam Ołowniuk 

16. Wojciech Pająk 

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Anna Ruszewska  

20. Jarosław Schabieński   

21. Andrzej Turowski 

22. Łukasz Wojno 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych 

jednostek organizacyjnych,   

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył XLVI sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane są w sposób 

hybrydowy w Urzędzie Miejskim oraz w sposób zdalny za pośrednictwem środków 

porozumiewania się na odległość.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagany. 

Powitał Łukasza Kurzynę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka – 

Sekretarza Miasta oraz Kamila Czarniawskiego – Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy w 

Suwałkach. 

Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 21 radnych, w związku z powyższym 

istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 

 

Następnie przybliżył zasady przebiegu sesji. 

 

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że porządek obrad radni otrzymali wraz z materiałami  

i zawiadomieniem o zwołaniu sesji. Wniosków i uwag nie stwierdzono. 

 

Przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.   

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu nr XLV/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 

27 kwietnia 2022 roku.    

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 kwietnia 2022 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Informacja o poziomie bezrobocia w mieście oraz ofercie zatrudnienia dla osób 

poszukujących pracy (Informacja Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy). 

7. Sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach za 2021 rok. 

8. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 

kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie w 2021 r. 
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9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i 

zasad przyznawania stypendium artystycznego Prezydenta Miasta Suwałk dla dzieci i 

młodzieży. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i 

zasad przyznawania dorocznych nagród Miasta Suwałki za osiągnięcia w dziedzinie 

twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, opieki nad zabytkami oraz 

ich wysokości. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju  

i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na lata 

2022-2025. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2022 rok.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2022-2040.  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców budynku 

wielorodzinnego przy ul. Raczkowskiej 185 w Suwałkach.  

16. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

17. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr XLV/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 

27 kwietnia 2022 roku.    

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że zgodnie z § 46 Statutu Miasta Suwałk protokół obrad  

z XLV/2022 sesji został sporządzony i wyłożony do wglądu radnym w Biurze Rady 

Miejskiej.  

Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niż w dniu 

roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której następuje przyjęcie protokołu, 

czyli w dniu  

24 maja 2022 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokołu nr XLV/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 27 kwietnia 2022 roku, został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 kwietnia 2022 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
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Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 27 kwietnia 2022 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Anna Gawlińska zapytała jakie działania zostały podjęte albo są planowane w celu 

zwiększenia dochodów Miasta.   

 

Karol Korneluk zapytał o Rządowy Program Inwestycji Strategicznych „Polski Ład”. Jak 

powiedział w październiku zostały wybrane wnioski i przydzielone promesy na realizację 

tych inwestycji, jednak wiele samorządów nie poradziło sobie z wyłonieniem wykonawców z 

uwagi na wzrost cen materiałów budowlanych i paliw. Dodał, że w Suwałkach przetargi na 

poprawę infrastruktury sportowej zostały rozstrzygnięte i w związku z tym zapytał, czy 

zostały już podpisane umowy na realizację tych zadań a jeżeli tak, to kiedy można się 

spodziewać rozpoczęcia prac. Zapytał również, do kiedy zgodnie z zapisami w umowach te 

inwestycje mają być zrealizowane i oddane do użytku.  

 

Następnie zapytał, jakie wnioski Miasto złożyło do drugiego naboru Rządowego Programu 

Inwestycji Strategicznych. 

 

Kolejno zapytał o źródełka wody pitnej. Przypomniał, że składał w tej sprawie interpelację, 

na którą otrzymał odpowiedź, że takie źródełka zostaną zainstalowane w Parku Konstytucji 3 

Maja, na Palcu M. Konopnickiej i ewentualnie przy fontannie na ul. Kowalskiego. Zapytał, na 

jakim etapie jest realizacja tych inwestycji i czy można się spodziewać, że dostęp do tych 

źródełek będzie w okresie wakacyjnym.  

 

Następnie zapytał o budynek przy ul. Kościuszki 45. Przypomniał, że kiedyś mieściła się w 

nim Galeria Andrzeja Strumiłły i zapytał co teraz samorząd zamierza z tym budynkiem 

zrobić.  

Kolejna kwestia, którą poruszył radny dotyczyła budynku przy ul. Zastawie 38. Jak 

powiedział, z tego co wie został złożony wniosek o dofinasowanie dotyczące klubów seniora. 

Zapytał, kiedy można się spodziewać, że remonty w tym miejscu się rozpoczną i jaki jest 

zakres funkcjonowania tego klubu seniora – w jakich godzinach, w jakich dniach seniorzy 

będą mogli korzystać.  

 

Na koniec powiedział, że mieszkańcy zwrócili się do niego z pytaniem o to czy jest 

zaplanowane zainstalowanie ławeczek na ul. Muzycznej naprzeciw Szkoły Muzycznej, 

ponieważ jak powiedział, są tam miejsca ażeby takie ławki postawić. Dopytał, czy ten teren 

należy do Miasta czy do Szkoły Muzycznej.  

 

Bogdan Bezdziecki zapytał o Aquapark w kontekście wyjaśnienia kwestii dotyczących 
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wypadku, który miał tam miejsce i jak wygląda sprawa nadzoru. 

Dodał, że mieszkańcy zgłaszają również taki problem, że sprzedawane są bilety na cały 

kompleks, po czym okazuje się, że część rekreacyjna jest nieczynna ze względu na brak 

ratownika a nie wszyscy chcą/mogą korzystać z basenu sportowego i muszą zrezygnować. 

Zapytał, jak to wygląda i czy ktoś nad tym panuje.  

 

Kolejno powiedział, że mieszkańcy zgłaszają problem z nawierzchnią drogi na ul. Reymonta, 

jednak został poinformowany, że sprawa została już załatwiona. 

 

Następnie powiedział, że mieszkańcy zgłaszali sprawę naprawy nawierzchni na ul. Szpitalnej 

na wysokości bloku nr 87. Powiedział, że nie wie, czy była tam jakaś awaria sieci 

kanalizacyjnej/wodnej, ponieważ nawierzchnia jest zapadnięta i w związku z tym zapytał, czy 

można by to było naprawić. 

 

Kolejno powiedział, że mieszkańcy zgłosili sprawę malowania pasów. Zapytał, czy byłaby 

taka możliwość, żeby te prace nie były prowadzone lub były ograniczone w porannych 

godzinach szczytu, ponieważ jak powiedział stwarza to ogromne problemy i zamieszanie, jak 

to było ostatnio m.in. na ul. Wigierskiej, Waryńskiego, E. Plater.  

 

Na koniec odniósł się do sprawy komunikacji miejskiej. Przypomniał, że Miasto ograniczyło 

część kursów, część kursów jest zawieszona czasowo. Dodał, że pojawiają się wnioski i 

interpelacje radnych o przywrócenie niektórych kursów. W kontekście tego zapytał, ile warte 

były te analizy robione przez Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej i dlaczego radnych i 

mieszkańców wprowadza się w błąd, skoro niektóre kursy są przywracane. Zapytał po co ten 

chaos i zamieszanie, skoro oszczędności związane z ograniczaniem kursów to symboliczne 

kwoty i czy nie lepiej wrócić do poprzedniego rozkładu jazdy, ponieważ za chwilę pojawią 

się kolejne wnioski mieszkańców. Stwierdził, że efekt jest żaden a sprawa będzie wracała.  

Powiedział, że może w końcu trzeba pójść w kierunku bezpłatnej komunikacji miejskiej, 

ponieważ jak przypomniał jest to obietnica wyborcza i na koniec kadencji warto by było się 

nad tym zastanowić.  

Na koniec zgłosił konieczność remontu niektórych przystanków autobusowych, chodzi m.in. 

o zadaszenia, szyby, malowanie czy czyszczenie.   

 

Kamil Lauryn powiedział, że zgłosił się do niego mieszkaniec miasta, który zamieszkuje 

zasoby komunalne ponad 50 lat. Zacytował fragment pisma, w którym mieszkaniec opisuje 

swoją sytuację, m.in. to, że z uwagi na zły stan zdrowia brata mieszkał z nim i opiekował się 

oraz pokrywali wszystkie opłaty po połowie.  

Radny powiedział, że ów mieszkaniec w odpowiedzi na swoje pismo otrzymał wiadomość, że 

do dnia 16 czerwca musi zdać swój lokal. Dodał, że jedyne zadłużenie najemcy przez tyle lat 

wynosiło 3, 90 zł z tytułu niedopłaty i po tylu latach mieszkania w zasobach komunalnych ma 

opuścić mieszkanie. Kamil Lauryn powiedział, że w imieniu tego mieszkańca zwraca się z 

prośbą, aby pochylić się nad tą sprawą. Zwrócił się też do Prezydenta Miasta z pytaniem, co 

Rada Miejska może w tej sprawie zrobić. Poprosił również Prezydenta Miasta o to, aby 

wstrzymać procedurę, aby ów mieszkaniec do czasu wypracowania wspólnej opinii, ustaleń w 
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tej sprawie, nie musiał opuszczać lokalu do wyznaczonego terminu.  

 

Następnie Kamil Lauryn odniósł się do słów Bogdana Bezdzieckiego dotyczących bezpłatnej 

komunikacji miejskiej. Przyznał, że jak najbardziej nadal jest za tym, aby mieszkańcy mogli 

korzystać z darmowej komunikacji, choć zdaje sobie sprawę z tego, że są to ogromne koszty 

dodatkowe.  

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że w 2022 r. podnoszone są stopy procentowe i rosną koszty 

kredytów. Zapytał, jaki ma to wpływ na budżet miasta oraz o ile wzrosną koszty obsługi 

długu miasta w 2022 roku w porównaniu do roku 2021. 

Powiedział też, że mieszkaniec ul. Chopina poprosił, aby w okolicach Bike Parku powstała 

toaleta.  

 

Wojciech Pająk podziękował wszystkim ludziom, którzy przyczynili się do tego, że z 

Suwałk jest mistrzyni Polski w szachach. Wspomniał o tym, że w Strategii Miasta mówi się o 

silnych mieszkańcach, których potrzeba w mieście. Powiedział, że zdobycie mistrzostwa to 

lata pracy, nauki oraz wysiłek nauczycieli i wychowawców. Zapytał, czy Miasto może pomóc 

bardziej takim klubom szachowym jak Klub Szachowy Hańcza. Dodał, że podczas sesji 

będzie też mowa o współpracy z organizacjami pozarządowymi, które również kształcą 

szachistów. Poprosił, aby na najbliższe posiedzenie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i 

Turystyki zaprosili przedstawicieli suwalskich szachistów, aby porozmawiać o tym, jak 

szachy w Suwałkach uczynić jeszcze mocniejszymi.  

 

Mariola Brygida Karpińska podziękowała Zbigniewowi Walendzewiczowi – Prezesowi 

Przedsiębiorstwa Gospodarowania Odpadami za szybką reakcję, jeśli chodzi o zamykanie 

wjazdu na teren zakładu na czas przerwy.  

Podziękowała również Jerzemu Gałązce – p.o. Naczelnika Wydziału Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Komunalnej za reakcję jeśli chodzi o kursy komunikacji miejskiej w okolicach  

ul. Zastawie. Dodała, że mieszka tam bardzo dużo osób, w tym dzieci, którzy na pewno będą 

z tych autobusów korzystać.  

Następnie powiedziała, że prosi o odpowiedź na pytania, które zadała podczas posiedzenia 

Komisji Oświaty i Wychowania odbytego kilka miesięcy temu. Chodziło jej o liczbę zajęć 

korekcyjno-kompensacyjnych w stosunku do opinii Poradni psychologiczno-pedagogicznych. 

Dodała, że podczas ostatniego posiedzenia Komisji w maju skierowała też prośbę o dane 

związane z naborem dzieci do przedszkoli i tutaj również nie otrzymała odpowiedzi. Dopytała 

również jaka jest maksymalna liczba dzieci w grupach przedszkolnych i liczba nauczycieli 

wychowania przedszkolnego i opiekunów oraz czy to prawda, że liczba dobiegła 35 osób w 

grupach 3-latków i jest jedna opiekunka.  

 

Marek Lech Zborowski-Weychman zapytał o uczniów z Ukrainy, którzy uczą się w o 

suwalskich szkołach - jak planowane jest ich przyjęcie w przyszłym roku szkolnym, ponieważ 

kończą naukę w oddziałach przygotowawczych a trzeba brać pod uwagę, że jeszcze zostaną w 

Polsce, w związku z tym zapytał czy będą dla nich miejsca w szkołach po wakacjach. Zapytał 

również jak wyglądają egzaminy  - czy przystąpili do egzaminów maturalnych czy 

egzaminów ósmoklasistów a jeżeli tak, to jak to wyglądało w praktyce. 
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Następnie zgłosił prośbę od mieszkańców Sobola Biel dotyczącą terenów rekreacyjnych na 

tym osiedlu, które w umowie są przewidziane, natomiast teren, na którym miałyby powstać 

jest w tej chwili – jak określił – zarzucany nie tylko piaskiem, ale też gruzem. Jak powiedział 

tego gruzu, który tam zalega przybywa a jest to niebezpieczne, ponieważ bawią się tam 

dzieci. Dodał, że część terenu należy do Miasta, więc zapytał, jak to ma wyglądać w 

przyszłości i czy są starania, żeby deweloper przystosował ten teren do bezpiecznego 

użytkowania.   

Jacek Roszkowski powiedział, że z racji tego, że gościmy uchodźców z Ukrainy, oni też 

wymagają wsparcia – ono jest i odbywa się też w taki sposób, że są prowadzone dla nich 

lekcje języka polskiego. Dodał, że niektóre osoby prowadzą zajęcia za darmo w formie 

wolontariatu, jednak potrzebują do tego np. skserowanych materiałów. I tutaj, jak powiedział 

– wolontariusze napotykają na problem braku zrozumienia ze strony różnych instytucji, które 

odmawiają im możliwości  wydrukowania materiałów do zajęć. Poprosił, aby taka pomoc 

była i aby wolontariusze byli traktowani z szacunkiem.   

 

Zbigniew Roman De-Mezer poprosił o odpowiedź na pytanie – co udało się od stycznia 

zrealizować w Suwałkach ze środków zewnętrznych, ale też środków własnych w nawiązaniu 

do planu realizacyjnego. Następnie zapytał co obecnie jest realizowane i co jest 

przygotowywane do realizacji. Jak zaznaczył, jest to pytanie rozszerzające pytanie Karola 

Korneluka odnośnie inwestycji z Polskiego Ładu. 

Następnie powiedział, że chce zadać pytanie w imieniu sołtysa Sołectwa Dubowo Zdzisława 

Wasilewskiego – chodzi o fragment drogi od mleczarni, który prowadzi do sołectwa Dubowo. 

Jak przypomniał, w tej sprawie występuje z sołtysem Sołectwa Dubowo już od kilku lat i 

poprosił, aby drogę tę doprowadzić przynajmniej do stanu przejezdności.  

Kolejno zapytał o skrzyżowanie ul. Kawaleryjskiej i Artyleryjskiej. Jak powiedział 

dwukrotnie prosił już w tej sprawie. Jak zaznaczył trzy lata temu Prezydent zareagował – tam, 

gdzie było załamanie w punktu widzenia wodno-kanalizacyjnego zostało zrobione z prawej 

strony jadąc od Suwałk, ale to załamanie idzie w tej chwili dalej. Poprosił, aby uporządkować 

to miejsce. 

 

Mariola Brygida Karpińska zapytała jeszcze o uchodźców z Ukrainy. Jak powiedziała, jest 

spora grupa pracujących osób, jednak jest problem z emerytami, rencistami. Powiedziała, że 

zgłosiły się do niej dwie panie, z których jedna ma I grupę inwalidzką, a druga paraliż połowy 

ciała. Jak zaznaczyła panie pochodzą z miejscowości w obwodzie donieckim, gdzie nie 

funkcjonują urzędy, więc nie jest możliwe zdobycie żadnego zaświadczenia. Radna dodała, że 

panie były w Miejskim Ośrodku Pomocy Rodzinie, gdzie dowiedziały się, że muszą 

przedstawić odpowiednie zaświadczenie, aby otrzymać pomoc. Zapytała, jak rozwiązać taki 

problem i pomóc takim osobom, ponieważ one nie mogą podjąć pracy. Dodała, że kwoty 

rent/emerytur tych wskazanych osób są bardzo niskie i nie będą mogły się za to utrzymać w 

Polsce.  

 

 

Ad pkt. 6 

Informacja o poziomie bezrobocia w mieście oraz ofercie zatrudnienia dla osób 
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poszukujących pracy (Informacja Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy). 

 

Kamil Czarniawski – Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Suwałkach przedstawił krótko 

informację dotyczącą bezrobocia w mieście oraz ofert zatrudnienia. 

Zaznaczył, że dane statystyczne, które będzie omawiał są z 23 maja br. Jak powiedział, dane 

które przedstawi świadczą o tym, że lokalny rynek pracy, pomimo pandemii, kryzysu na 

granicy wychodzi z tych wszystkich sytuacji, jak na razie, obronną ręką.  

Jak powiedział, jeśli chodzi o aktywizację osób bezrobotnych, PUP dostał na ten cel z 

ministerstwa 8 mln zł i są to środki, które pozwalają już od połowy stycznia do końca roku, 

udzielać pomocy zarówno pracodawcom, jak i osobom bezrobotnym. Zaznaczył, że kiedy 

środki były przyznawane, nikt jeszcze nie wiedział, że pod koniec lutego wybuchnie wojna na 

Ukrainie, z związku z czym te środki są też przeznaczane na aktywizację obywateli Ukrainy.  

Następnie powiedział, że jeśli chodzi o liczbę bezrobotnych to na 23 maja w PUP było 

zarejestrowanych 1900 osób, z czego w samym mieście 1381 i jest to najniższa liczba osób 

bezrobotnych od grudnia 2019 roku.  

Dodał, że porównując pierwszy kwartał i kwiecień tego roku w stosunku do lat ubiegłych to 

w roku 2019 na koniec kwietnia było 2119 bezrobotnych, w roku 2020 – 2478 a w roku 2021 

– 2498. Stopa bezrobocia opublikowana przez Główny Urząd Statystyczny w marcu wynosiła 

5,1% a w powiecie 3,9%. W woj. podlaskim – 7% a w Polsce 5,4%. Dla porównania w 

Łomży jest to 6,8% w mieście a w powiecie 4,4%. W Białymstoku - w mieście 6,2% a w 

powiecie 8,5%. Najwyższa stopa bezrobocia w Podlaskiem występuje w Kolnie – ponad 13% 

oraz w Grajewie – ponad 11% i w Sejnach ponad 10%. 

Na dzień 23 maja w PUP zarejestrowało się 1385 osób, z czego 1034 z miasta a jeśli chodzi o 

wyrejestrowanych – 1462 osoby, z czego 1090 z miasta. Podjęć pracy w grupie 

wyrejestrowanych było ponad 52%. 

Dodał, że jeśli chodzi o osoby w szczególnej sytuacji na rynku pracy, zawsze najliczniejszą 

grupą są trwale bezrobotni a tych osób jest prawie 900; osoby bez kwalifikacji zawodowych – 

ponad 700; osoby powyżej 50 r.ż. – ponad 540; osoby niepełnosprawne – ponad 230.  

Jeśli chodzi o zwolnienia grupowe to w 2020 roku PKS Nova zgłosił zwolnienia 8 osób, 

natomiast z innych miejsc PUP nie odnotował takich informacji. 

Następnie powiedział, że jeśli chodzi o wolne miejsca pracy na dzień 23 maja od początku 

roku było zgłoszonych ponad 750 ofert, natomiast podjęć pracy było 748. Wolnych miejsc 

pracy na dzień 30 kwietnia 2020 roku było 430, w 2021 – 538, natomiast w 2022 – 680. Tak 

samo jest z podjęciami pracy. W roku 2020 – 508; w 2021 – 583 a w 2022 – 636. 

Jeśli chodzi o środki finansowe to podkreślił, że od początku roku wsparciem objętych zostało 

prawie 400 osób. Najwięcej środków finansowych zostało przeznaczonych na organizację 

staży, które – jak powiedział – są formą, która podczas pandemii wróciła do łask. Wymienił 

też, że ponad 30 osób podjęło prace interwencyjne, ponad 20 otrzymało środki na działalność 

gospodarczą. 

Następnie powiedział, że jeśli chodzi o Krajowy Fundusz Szkoleniowy, czyli środki które są 

wydzielone na pomoc pracowników zatrudnionych w suwalskich firmach to w tym roku PUP 

podpisał umowę z 25 pracodawcami na sfinansowanie ponad 140 pracowników i 3 

pracodawców. Przeznaczono na to już ponad 300 tys. zł. Wśród największych beneficjentów 

jest suwalski szpital, Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej Ośrodek 
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Rehabilitacji, Żłobek Miejski oraz Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej. Oprócz już 

wydanych 300 tys. zł w późniejszym czasie zakontraktowane są też środki w wysokości 90 

tys. zł na dalsze kształcenie w ramach Krajowego Funduszu Szkoleniowego.  

Na koniec przedstawił, jak wygląda sytuacja na rynku pracy, jeśli chodzi o cudzoziemców 

przede wszystkim obywateli Ukrainy. Jak powiedział, jeśli chodzi o rejestrację oświadczeń 

podmiotów zatrudniających obywateli m.in. Ukrainy, ale też Armenii, Białorusi, Gruzji, 

Mołdawii, Federacji Rosyjskiej odnotowane są pewne zmiany. Zmniejszyła się ogółem liczba 

oświadczeń. Na 23 maja było to 1229, z czego zmienił się udział procentowy obywateli 

Ukrainy. Jak powiedział, jest to zdecydowanie mniej a na pierwsze miejsce wysunęła się 

Białoruś. Jak powiedział, jest to zrozumiałe, ponieważ dzięki specustawie nie trzeba składać 

oświadczenia, jeśli chodzi o Ukraińców a jedynie zgłosić zatrudnienie przez portal 

internetowy praca.gov.pl w ciągu 14 dni. 

Następnie powiedział, że po 24 lutego wsparciem w zatrudnianiu obywateli Ukrainy jest 

specustawa. Jak zaznaczył, zanim weszła w życie specustawa podjęto już kroki, żeby pomóc 

uchodźcom. Dodał, że bardzo mało pracowników w PUP zna język rosyjski czy ukraiński, 

dlatego korzystali z pomocy Związku Ukraińców w Suwałkach.  

Dodał, że po inwazji Rosji na Ukrainę, pracodawcy pierwsi zgłaszali do PUP chęć 

zatrudnienia obywateli i obywatelek Ukrainy. W najlepszym momencie było nawet 90 ofert 

pracy głównie praca na produkcji, jako pomoc kuchenna czy sprzątanie. Powiedział też o 

giełdzie pracy, na której ofert pracy było sporo, podobnie jak zainteresowanych podjęciem 

zatrudnienia. Część osób już pracuje, część jest w trakcie załatwiania formalności.  

Od początku, kiedy osoby z Ukrainy mogły zgłaszać się do PUP zarejestrowanych zostało 70 

osób, z czego większość to kobiety. 29 z nich już podjęło pracę – 14 w ramach robót 

publicznych, 8 – prace interwencyjne, 13 osób rozpoczęło staż.  

Jeśli chodzi o konieczność powiadomienia przez praca.gov.pl wszystkich podmiotów, które 

zatrudniają obywateli Ukrainy, to jest zgłoszonych 371 osób.  

Odniósł się również do nieznajomości języka polskiego przez Ukraińców, o co przed sesją 

zapytała go jedna z radnych. Powiedział, że PUP ma przetłumaczone dokumenty na język 

ukraiński – zarówno dokumenty rejestracyjne, jak i wszelkie umowy, które muszą być 

podpisane. Dodał również, że funkcjonalność systemu, na którym pracuje PUP jest na tyle 

dobrze przygotowana, że od pierwszych dni można tłumaczyć oferty pracy na język 

ukraiński.   

Podkreślił, że w PUP funkcjonuje również punkt, gdzie obywatele Ukrainy mogą np. 

wydrukować potrzebne dokumenty, zrobić ksero czy sprawdzić oferty pracy. Takie same 

możliwości mają też w siedzibie Związku Ukraińców.  

Nadmienił również, że od momentu zniesienia obostrzeń w restauracjach, barach, 

dyskotekach nastąpił spory wzrost ofert pracy – 80-90 na początku roku do ponad 140 

obecnie, więc widać, że rynek pracy w tym obszarze się odblokowuje.  

 

 

Ad pkt. 7 

Sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach za 2021 rok. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 17 maja 2022 r. przyjęła Sprawozdanie  

z realizacji Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  

i Przeciwdziałania Narkomanii w Suwałkach za 2021 rok. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii  

w Suwałkach za 2021 rok, zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 8 

Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia  

24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie w 2021 r. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 16 maja br., Komisja Oświaty i Wychowania  

na posiedzeniu w dniu 16 maja br., Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu 

w dniu 17 maja br., Komisja Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 18 maja br., Komisja 

Finansowo – Budżetowa w dniu 19 maja br. przyjęły Sprawozdanie z realizacji Programu 

współpracy Miasta Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których 

mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego  

i o wolontariacie w 2021 r. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy 

Miasta Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art.  

3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie w 2021 r., zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i 

zasad przyznawania stypendium artystycznego Prezydenta Miasta Suwałk dla dzieci i 

młodzieży. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
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Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLVI/579/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania stypendium 

artystycznego Prezydenta Miasta Suwałk dla dzieci i młodzieży. 

– stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i 

zasad przyznawania dorocznych nagród Miasta Suwałki za osiągnięcia w dziedzinie 

twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, opieki nad zabytkami oraz 

ich wysokości. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLVI/580/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania dorocznych 

nagród Miasta Suwałki za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, 

upowszechniania i ochrony kultury, opieki nad zabytkami oraz ich wysokości. 

– stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

 

 

Ad pkt. 11 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki  

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki– Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 
Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr XLVI/581/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty 

budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się  

na terenie Miasta Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju i 

modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na 

lata 2022-2025. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  

o przedstawienie opinii Komisji – opinia stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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Bogdan Bezdziecki zapytał o planowaną przez PWiK budowę zbiornika retencyjnego, który 

zapobiegałby zalewaniu posesji na ul. Grunwaldzkiej. Powiedział, że rozumie, że plany są 

odłożone ze względu na finanse, ale zapytał czy zostało to przesunięte na nieokreślony 

termin, całkowicie zaniechane czy przeniesione na lata następne. Przypomniał, że 

rozwiązania, które zostały w tamtym rejonie przyjęte nie są wystarczające i cały czas 

mieszkańcy mają obawy o zalanie ich posesji. Zapytał, czy można na tę inwestycję pozyskać 

jakieś środki zewnętrzne.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że podjęcie uchwały będzie skutkowało tym, że 

wielokrotnie Prezydent będzie zwracał uwagę radnym, że już w danym zakresie zostało coś 

przegłosowane. Zapytał o pozycję 223. zawartą w materiałach, czyli inwestycji własnych 

spółki – budowa sieci z kanalizacji sanitarnej strefa przemysłowa przy ul. Wojska Polskiego – 

363 tys. zł w 2022 roku. Zapytał, czy rzeczywiście będzie to robione, bo – jak przypomniał – 

jeden z podmiotów wycofał się z zasadniczej inwestycji na ul. Wojska Polskiego. Powiedział, 

że kwota jest duża, więc zapytał, czy inwestycja będzie realizowana i w którym miejscu na 

ternie strefy.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że jedna rzecz to podtopienia, które nam grożą w związku  

z ulewnymi deszczami, których jest coraz więcej i kanalizacja deszczowa tego nie 

wytrzymuje. Powiedział, że z dużym ubolewaniem patrzy na to, że pewne inwestycje znikają 

z planu. Przypomniał, że rok temu były rozmowy o tym, jak poprawić czystość Czarnej 

Hańczy, bo okazało się, że to substancje ropopochodne, które często ją zanieczyszczają i do 

ich filtrowania służą filtry w kanalizacji deszczowej. Zapytał, czy zostały one ujęte w tych 

planach, bo takie były założenia, że co jakiś czas będą te filtry wymieniane, żeby rzeka była 

bardziej czysta. A w związku z tym, że samochodów jest coraz więcej, zanieczyszczeń jest 

coraz więcej trzeba dbać o należyte filtrowanie deszczówki i stąd pytanie czy te plany są 

zawarte.  

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk powiedział, że budowa zbiornika 

retencyjnego została przełożona w czasie, ponieważ PWiK musi dosyć znacząco ograniczyć 

swoje możliwości inwestycyjne  i dlatego jednym z zadań odłożonych na późniejszy termin 

jest ten zbiornik. Dodał, że Spółka będzie poszukiwała możliwości dofinasowania tej 

inwestycji, ale na dzień dzisiejszy nie wiadomo jeszcze czy będzie taka możliwość czy nie. 

Podkreślił, że Miasto nie rezygnuje z tych planów.  

Odnośnie pytania zadanego przez Zbigniewa De-Mezera powiedział, że ta pozycja dotyczy  

podłączenia bloków po Animexie do kanalizacji. Nie jest to – jak powiedział – związane z 

inwestycją Tanne, która nie będzie w tym roku realizowana.  

Na temat sprawy zgłoszonej przez Wojciecha Pająka powiedział, że z tego co pamięta plan 

nie zakłada nowych separatorów substancji ropopochodnych w tym okresie, które są 

zlokalizowane na większości wylotów kanalizacji deszczowej. Powiedział, że nowych 

inwestycji w tym planie Spółka nie zakłada, natomiast bieżące czyszczenie tego typu 

urządzeń jest realizowane.    

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
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– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych; 2 osoby nie wzięły udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLVI/582/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji 

w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na lata 2022-2025.  

– stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2022 rok.  

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych; „przeciw” – 3 radnych; 

„wstrzymało się od głosu” – 3 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) 

uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr XLVI/583/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2022 rok. 

– stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2022-2040. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych; „przeciw” – 3 radnych; 

„wstrzymało się od głosu” – 3 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) 

uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr XLVI/584/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2022-2040. 

– stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców budynku 

wielorodzinnego przy ul. Raczkowskiej 185 w Suwałkach.  

 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  

 

Kamil Klimek powiedział, że w powyższej sprawie został powołany dwuosobowy zespół, 

który 11 maja spotkał się z mieszkańcami budynku przy ul. Raczkowskiej 185. Powiedział, że 

członkowie zespołu wysłuchali raz jeszcze obaw mieszkańców i uznali, że są one 

uzasadnione. Zaznaczył, że ludzie ci wiele lat temu podjęli decyzję o miejscu zamieszkania w 

momencie, kiedy strefa ekonomiczna nie docierała tam jeszcze bezpośrednio. Z biegiem 

czasu, jak powiedział, powstawały kolejne zakłady, co świadczy o tym, że miasto się rozwija. 

Natomiast kolejna inwestycja tej kategorii, czyli stacja paliw przy argumentach, które 

artykułują mieszkańcy – wzrost emisji spalin, hałasu, natężenie ruchu – rzeczywiście 

przemawiają i trzeba wziąć je pod uwagę rozpatrując tę petycję.  

Zaznaczył, że zarówno zespół kontrolny, jak i Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 

rekomendują Radzie Miejskiej, aby petycje uznać za zasadną.  

 

Bogdan Bezdziecki podziękował za taką decyzję Komisji Skarg, Wniosków i Petycji oraz 

zespołu kontrolnego. Powiedział, że jest mile zaskoczony, ponieważ decyzja taka wychodzi 

naprzeciw również interpelacji, którą zgłaszał jakiś czas temu w tej sprawie. Wspomniał, że 
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widział miłe zaskoczenie na twarzach mieszkańców, że Miasto wychodzi naprzeciw 

potrzebom mieszkańców.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych; 2 osoby nie wzięły udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr XLVI/585/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 maja 2022 r. 

w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców budynku wielorodzinnego  

przy ul. Raczkowskiej 185 w Suwałkach. 

stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

 

Imienne karty do głosowania radnych Rady Miejskiej na XLVI sesji  

Rady Miejskiej w Suwałkach w dniu 25 maja 2022 r. 

 

 

1. Bogdan Bezdziecki – stanowi załącznik nr 38 do protokołu 

2. Sylwester Cimochowski – stanowi załącznik nr 39 do protokołu 

3. Tadeusz Czerwiecki – stanowi załącznik nr 40 do protokołu 

4. Zbigniew Roman De-Mezer – stanowi załącznik nr 41 do protokołu 

5. Anna Maria Gawlińska – stanowi załącznik nr 42 do protokołu 

6. Krystyna Gwiazdowska – stanowi załącznik nr 43 do protokołu 

7. Jacek Juszkiewicz – stanowi załącznik nr 44 do protokołu 

8. Mariola Brygida Karpińska – stanowi załącznik nr 45 do protokołu  

9. Kamil Klimek – stanowi załącznik nr 46 do protokołu 

10. Karol Korneluk – stanowi załącznik nr 47 do protokołu 

11. Jarosław Józef Kowalewski – stanowi załącznik nr 48 do protokołu 

12. Stanisław Kulikowski – stanowi załącznik nr 49 do protokołu 

13. Kamil Lauryn – stanowi załącznik nr 50 do protokołu 

14. Jacek Niedźwiedzki – stanowi załącznik nr 51 do protokołu 

15. Adam Ołowniuk – stanowi załącznik nr 52 do protokołu  

16. Wojciech Pająk – stanowi załącznik nr 53 do protokołu 

17. Zdzisław Przełomiec – stanowi załącznik nr 54 do protokołu 

18. Jacek Roszkowski – stanowi załącznik nr 55 do protokołu 

19. Anna Ruszewska – stanowi załącznik nr 56 do protokołu 

20. Jarosław Schabieński – stanowi załącznik nr 57 do protokołu 

21. Andrzej Turowski – stanowi załącznik nr 58 do protokołu 

22. Łukasz Wojno – stanowi załącznik nr 59 do protokołu 
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23. Marek Lech Zborowski-Weychman – stanowi załącznik nr 60 do protokołu 

 

 

 

Ad pkt. 16 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk na pytanie Karola Korneluka 

dotyczącego Polskiego Ładu odpowiedział, że udało się wyłonić wszystkich wykonawców, co 

– jak podkreślił – nie było zadaniem łatwym a niektórym samorządom jeszcze się to nie 

udało, dlatego rząd przedłużył termin na wyłonienie wykonawców. Dodał, że rozstrzygnięcia 

są już prawomocne. 24 maja został wysłany wniosek do Banku Gospodarstwa Krajowego o 

wystawienie promesy, która zgodnie z zasadami powinna zostać wystawiona w ciągu 7 dni. 

Jak tylko zostanie wystawiona Miasto będzie mogło podpisać umowy z wykonawcami i takie 

oficjalne podpisanie umowy jest zaplanowane 3 czerwca i wtedy też część placów budowy 

będzie im przekazana.  

Jeśli chodzi o realizację powiedział, że terminy poszczególnych zadań są określone w dniach 

od podpisania umowy. Basen to jest 660 dni od podpisania umowy, czyli 24 marca 2024 r.; 

boisko w SP nr 5 – 270 dni, czyli 28 lutego 2023 r.; sala gimnastyczna w SP nr 5 – 270 dni, 

czyli 28 lutego 2023 r.; boisko przy SP nr 2 – 150 dni, czyli do końca października 2022 r. i 

boisko przy SP nr 7 – 150 dni, czyli do końca października 2022 r. Dodał, że wykonawca 

inwestycji przy SP nr 5 intensywnie przygotowuje się do rozpoczęcia prac.  

Jeśli chodzi o wnioski złożone w ramach drugiego naboru Polskiego Ładu, Łukasz Kurzyna 

powiedział, że Miasto złożyło 5 wniosków – 3 podstawowe, które każda gmina mogła złożyć 

oraz 2 dodatkowe, jako gmina popegeerowska. Wymienił, że wśród tych wniosków są: 

rozbudowa ulicy Franciszkańskiej na odcinku od ul. Szpitalnej do ul. Daszyńskiego, 

rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 4 – inwestycja, o którą zabiegało wielu radnych. Jak 

powiedział trwają prace projektowe, aby Miasto było gotowe w momencie rozstrzygnięcia 

naboru. Trzeci projekt to przedłużenie ul. Tysiąclecia Litwy do ul. Krasickiego. Jak 

powiedział jest to większy projekt za ponad 60 mln zł.  

Dodał, że dwa mniejsze projekty z puli popegeerowskiej dotyczą: rozbudowy ronda ul. E. 

Plater-Sikorskiego-Bulwarowa oraz rozbudowy drogi od Recmana do ul. Wojska Polskiego, 

za czym też były liczne głosy i spotkania z mieszkańcami.  

Łukasz Kurzyna wyraził nadzieję, że rozstrzygnięcie, które wkrótce ma zapaść będzie dla 

Suwałk korzystne i przynajmniej 1-2 projekty otrzymają dofinansowanie.  

Dodał, że we wszystkich rozmowach z posłami Miasto wskazywało, że tym podstawowym, 

najważniejszym projektem, na które chciałoby uzyskać dofinasowanie jest rozbudowa SP nr 

4.  

 

Jeśli chodzi o źródełka wody pitnej powiedział, że z tego co pamięta miały zostać 

wybudowane 3 źródełka. Jedno – przy fontannie na ul. Kowalskiego ma zostać wykonane do 

1 czerwca, drugie – na Placu Marii Konopnickiej już funkcjonuje a trzecie zaplanowane w 

Parku PWiK nie da rady w tym roku zrealizować i zrobi to w przyszłym roku.  
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Odnośnie budynku przy ul. Kościuszki 45 powiedział, że dół jest na razie pusty a na piętrze 

funkcjonuje miejska pracownia urbanistyczna, która po zakończeniu remontu budynku 

Urzędu Miejskiego przy ul. Noniewicza, docelowo znajdzie tam swoje lokum, dlatego – jak 

powiedział – na początku pierwszego kwartału przyszłego roku budynek przy ul. Kościuszki 

45 będzie już w całości pusty.  

Dodał, że Miasto nie chce sprzedawać tego budynku, ponieważ z sondaży wynika, że nie 

byłoby zainteresowania. W związku z tym – jak podkreślił – na dzień dzisiejszy decyzja jest 

taka, że Miasto będzie próbowało znaleźć długoterminowego najemcę, stąd na budynku 

pojawił się baner z informacją, że budynek jest do długoterminowego najmu. Na razie nie ma 

chętnych, ale jeśli ktoś się pojawi to będzie to wymagało decyzji Rady Miejskiej, która będzie 

musiała wyrazić zgodę.  

 

Jeśli chodzi o klub seniora w budynku przy ul. Zastawie 38 powiedział, że Miasto 

przygotowuje się do przetargu a założenia są takie, że inwestycja ruszy w październiku a 

dotacja musi być rozliczona do końca roku. Wytłumaczył, że do końca września Spółdzielnia 

Socjalna, która prowadzi tam żłobek ma zawartą umowę najmu i wtedy też zwolni parter pod 

potrzeby remontu. Dodał, że później żłobek będzie funkcjonował na pierwszym piętrze a na 

parterze będzie właśnie klub seniora.  

 

Jeśli chodzi o ustawienie ławeczek na ul. Muzycznej powiedział, że z tego co udało się ustalić 

to teren przed Szkołą Muzyczną należy właśnie do tej szkoły, więc być może ławeczki uda się 

ustawić w porozumieniu ze szkołą.  

 

Odnośnie kwestii poruszonych przez Bogdana Bezdzieckiego powiedział, że na temat 

Aquaparku wypowie się Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta.  

 

Odnośnie naprawy ul. Szpitalnej powiedział, że temat jest znany Zarządowi Dróg i Zieleni i 

jest deklaracja, że do 15 lipca problem zostanie załatwiony. 

Jeśli chodzi o temat malowania pasów powiedział, że porozmawia z ZDiZ, na ile te prace 

mogą zostać zorganizowane w inny sposób, jednak zaznaczył, że trzeba mieć świadomość, że 

pracownicy muszą mieć zaplanowane prace na 8 godzin. Jak powiedział, jeśli prace zostaną 

przesunięte na późniejsze godziny to nałożą się na szczyt powrotów z pracy. Dodał, że nie 

obiecuje, że uda się tutaj coś zmienić, ponieważ trzeba wykorzystać bezdeszczową pogodę do 

zrealizowania tych prac, ponieważ w kwietniu nie udało się tych prac przeprowadzić. Z tego 

względu ZDiZ wykonuje je w maju i być może dlatego widoczna jest kumulacja prac.  

 

Jeśli chodzi o temat komunikacji miejskiej powiedział, że rozmów o tym było sporo a prezes 

PGK przedstawiał różne propozycje. Przytoczył słowa radnego Bogdana Bezdzieckiego, że 

oszczędności są symboliczne a zamieszanie duże i te ruchy są niezrozumiałe. Łukasz Kurzyna 

odpowiedział, że sytuacja która ma miejsce od 1 stycznia br. ma dwojaki wydźwięk. Z jednej 

strony obserwuje się, mimo podwyżki cen biletów, wzrost liczby pasażerów – co może być 

wywołane gwałtownym wzrostem cen paliw. Z ostatnich danych PGK wynika, że mimo że 

ten wzrost przychodów z biletów to jest 20%, bo o tyle zostały podniesione ceny to realny 
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wzrost w miesiącach styczeń – kwiecień wyniósł prawie połowę, czyli jest to dużo większy 

wzrost niż tylko z samej podwyżki cen biletów.  

Dodał, że trzeba mieć świadomość tego, że w związku z podwyżką cen paliw koszty PGK 

bardzo wzrosły i w umiarkowanym scenariuszu może to sięgnąć nawet 4 mln zł środków 

potrzebnych dodatkowo na komunikację miejską w stosunku do 11 mln, które są założone. 

Zapowiedział, że na kolejnej sesji Rady Miejskiej zostanie przedstawiona propozycja 

zwiększenia środków o 1,4 mln zł na pokrycie braków w funkcjonowaniu komunikacji 

miejskiej. Jak powiedział, Prezes informował, że ma już problemy z zapewnieniem płynności 

finansowej Spółki, więc jeżeli te kwoty nie zostaną podniesione to w kolejnych miesiącach 

może być problem chociażby z wypłatą wynagrodzeń, do czego nie można dopuścić. Dodał, 

że po rozmowie z radnymi podjęto decyzję, że nie będzie gwałtownych cięć komunikacji 

miejskiej. PGK proponowało cięcia na poziomie ok. 10%, ostatecznie jest to nieco ponad 5%. 

Łukasz Kurzyna powiedział, że nie oznacza to, że zmiany te są wprowadzone na stałe i nie 

będą poddawane analizom. Dodał, że Spółka dysponowała pewnymi danymi, teraz pojawiły 

się głosy mieszkańców i radnych i wszystko to jest analizowane. Jak zaznaczył, niektóre 

kursy przeszyły bez echa, natomiast w przypadku niektórych dotyczących Strefy 

Ekonomicznej i Krzywólki jest więcej głosów o przywrócenie kursów. Stąd decyzja o 

przywróceniu niektórych kursów na okres próbny, aby sprawdzić czy to co artykułują 

mieszkańcy pokrywa się z rzeczywistością.  

Wspomniał, że podczas posiedzenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji była też rozmowa na 

ten temat m.in. że zdarza się tak, że mieszkańcy zgłaszają, że jakiś kurs jest bardzo potrzebny, 

bo jeździ nim dużo osób a potem okazuje się, że korzystają z niego 2-3 osoby.  

Dodał, że jeśli chodzi o przywrócony kurs do Strefy Ekonomicznej ma on dowozić 

pracowników do zakładu pracy i korzysta z niego według danych ok. 9 osób, więc jeśli będzie 

się to potwierdzało jest zasadność funkcjonowania tego kursu. W przypadku ul. Krzywólka 

nie ma jeszcze danych, ale pojawiały się głosy, aby przedłużyć część kursów które pozostały, 

czyli nie przywracać całego kursu, tylko część przedłużyć, aby nie odcinać całkiem 

Krzywólki, jak to ma miejsce teraz po redukcji kursów, która nastąpiła 1 kwietnia. Dodał, że 

temat komunikacji wymaga cały czas analizy i wiele elementów jest tu połączonych. Na 

koniec powiedział, że nie będzie oceniał, czy oszczędności rzędu kilkuset tysięcy złotych to 

dużo czy mało, ale zaznaczył że trzeba się starać o to, aby nawet kwoty w takiej wysokości 

oszczędzać, ponieważ budżet nie jest z gumy i nie da się na wszystko dokładać i wszystkie 

wydatki realizować. Dodał, że według niego zawieszenie najmniej obłożonych kursów to 

słuszny wybór i jeśli sytuacja z cenami paliw się unormuje zostaną one przywrócone.  

Odnośnie darmowej komunikacji miejskiej podkreślił, że jest to też decyzja Rady Miejskiej. 

Jeżeli radni zdecydują, aby dopłacać do komunikacji miejskiej dodatkowe 2,5 mln zł kosztem 

innych wydatków, to tak będzie. Pytanie czy będzie to decyzja słuszna ze strukturalnego 

punktu widzenia, ponieważ – jak powiedział – zwiększą się wydatki bieżące kosztem 

inwestycji. Dodał, że sytuacja związana z wydatkami bieżącymi jest bardzo napięta i nie ma 

tu pola do jakichś wielkich oszczędności, z których można by było wygenerować 2,5 mln zł. 

W związku z tym, jak powiedział, pogorszy to strukturę budżetu w kontekście tego, co ma 

następować, czyli łagodzenia skutków zmian w PIT przez rząd, że samorządom zostaną 

zwrócone ubytki w PIT, które nastąpiły w wyniku zmian podatkowych. Dodał, że trzeba mieć 

świadomość, że 60% będzie przeliczona według wskaźnika ludnościowego a mówi się, że 



20 
 

20% tej dotacji powrotnej będzie uzależniona od stopnia polityki inwestycyjnej danego 

samorządu, czyli jeżeli zostaną obniżone inwestycje to automatycznie w tym wskaźniku 

równoważącym będzie mniejsza dotacja dla Miasta. Dodał, że tak naprawdę nie wiadomo, w 

jakiej wysokości te środki do Miasta trafią i czy rzeczywiście będą w pełni równoważyły 

szacunkowe ubytki w dochodach Miasta.  

Jeśli chodzi o remont przystanków powiedział, że musi temat sprawdzić. Dodał, że ZDiZ 

zgłasza bardzo dużo aktów wandalizmu, które są zgłaszane na Policję i być może część tych 

rzeczy, które zaobserwował radny są z tym związane. Poprosił jednocześnie o zgłoszenie 

konkretnych przystanków i wtedy zajmie się tym ZDiZ. 

 

Jeśli chodzi o temat poruszony przez Kamila Lauryna powiedział, że nie chciałby 

rozpatrywać podczas sesji konkretnego przypadku. Zaznaczył, że co do zasady jest tak, że art. 

691 Kodeksu cywilnego mówi wprost, jakie osoby mają możliwość wejścia w stosunek 

najmu. Dodał, że nie dzieje się to z automatu, ale na wniosek i że w katalogu osób nie ma 

braci i sióstr, natomiast jest ogólne stwierdzenie, że są osoby, które we wspólnym 

gospodarstwie razem współżyły.  

Następnie powiedział, że często jest tak, że po śmierci najemcy pojawiają się osoby, które 

próbują tę umowę najmu mieszkania komunalnego w ten sposób przejąć. Pytanie, czy są w 

stanie uwiarygodnić, że faktycznie mieszkały i żyły razem w tym mieszkaniu przed śmiercią 

wynajmującego. Wspomniał, że spotkał się z sytuacją, że była próba przejęcia mieszkania po 

zmarłej przez córkę, która przebywa od kilku lat za granicą i nie utrzymywała z matką 

większych kontaktów, ale twierdziła, że mieszkała z nią. 

Zaznaczył, że na pewno jest tak, że jeżeli są pisma z ZBM, które mówią, aby opuścić lokal, to 

nie oznacza, że eksmisja nastąpi kolejnego dnia, ponieważ do eksmisji potrzebny jest wyrok 

eksmisyjny wydany przez sąd. Jak powiedział, całą sprawę najpierw rozpatruje sąd i w toku 

badania sprawy stwierdzi czy tej osobie przysługuje możliwość wejścia w prawa najemcy. 

Dodał, że jeżeli ta konkretna osoba uprawdopodobni w postępowaniu  sądowym, że 

faktycznie mieszkała w danym mieszkaniu i wspólnie z bratem płaciła rachunki itd. ma duże 

szanse na to, aby została na niego przeniesiona umowa najmu. Postępowanie sądowe może 

zostać zainicjowane albo z woli konkretnej osoby albo jeżeli ZBM poda wniosek o eksmisję, 

to prawdopodobnie ten wątek też sąd będzie badał. Dodał, że dobrze by było, aby ten pan udał 

się do punktu bezpłatnej pomocy prawnej, który funkcjonuje w mieście i skonsultował sprawę 

z radcą prawnym.  

Zapewnił też, że do eksmisji potrzebny jest wyrok eksmisyjny. Dodał, że z tego co udało mu 

się ustalić z prezesem ZBM to, że Rada Miejska nie ma uprawnień do tego, żeby rozszerzyć 

katalog osób, którym służyłoby takie uprawnienie wejścia w najem z automatu. Te sprawy są 

regulowane przez Kodeks cywilny i nie ma podstawy prawnej do zmian. Dodał, że poprosił 

prezesa ZBM-u, aby tę sprawę jeszcze dokładnie wyjaśnić w konsultacji z radcą prawnym.  

 

Odnośnie prośby zgłoszonej przez Jacka Niedźwiedzkiego dotyczącej ustawienia toalety 

przy Bike Parku powiedział, że jeżeli jest taka potrzeba postarają się ustawić tam toi toia. 

 

Na temat poruszony przez Marka Zborowskiego-Weychmana dotyczący terenu 

rekreacyjnego na os. Sobola Biel powiedział, że faktycznie deweloper, który buduje 
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mieszkania na tym osiedlu na swoich folderach reklamowych promuje je, jako nowoczesne 

osiedle z dużym parkiem rekreacyjnym, który ma powstać docelowo w jarze. Jak zaznaczył 

teren jaru w 95% jest własnością dewelopera a Miasto ma tam wąską działkę od strony ul. 

Sportowej. Dodał, że spotykał się dwukrotnie z przedstawicielami dewelopera mocno 

artykułując, że z perspektywy Miasta niedopuszczalna jest sytuacja, że przez kolejne kilka lat 

będzie trwała budowa tego osiedla a teren zielony powstanie na końcu albo wcale. Podkreślił, 

że będzie prosił nadzór budowlany, aby bardzo restrykcyjnie rozliczał dewelopera z 

powierzchni biologicznie czynnej, którą musi pokazywać na każdym etapie przy każdym 

pozwoleniu na budowę i że oczekiwaniem Miasta jest to, żeby ten park powstawał etapami 

wraz z rozwojem osiedla.   Powiedział, że zrozumiałe jest to, że żeby park mógł powstać, to 

najpierw trzeba wypłycić ten jar i w związku z tym te nadwyżki ziemi, które są z wykopów 

pod garaże podziemne są przesuwane do jaru, częściowo z gruzem. Powiedział, że jest to 

odpad obojętny i nie do końca podlega jakimś regulacjom.  

Jak powiedział, z budowalnego punktu widzenia jar jest placem budowy mimo, że nie jest 

ogrodzony. Dodał, że deweloper przywiózł na spotkanie z przedstawicielami Miasta 

projektanta zieleni z Warszawy i pokazali koncepcję terenu zielonego, gdzie przewidziano też 

m.in. miejsca spotkań i rekreacji. Spotkanie zakończyło się obietnicą ze strony dewelopera, że  

dopracują temat i przedstawią propozycję etapowania tej inwestycji, aby nie czekać z 

terenami zielonymi do zakończenia budowy bloków. Z deklaracji dewelopera wynika, że 

traktuje on  

os. Sobola Biel, jako osiedle pokazowe i chce się nim chwalić, w związku z czym zapewniał, 

że teren zielony powstanie. Nadmienił, że koszt jest szacowany na 14 mln zł. Dodał, że z 

formalnego punktu widzenia jest też tak, że poza spotkaniami, rozmowami i wyrażaniem 

oczekiwań Miasto nie ma narzędzia administracyjnego poza nadzorem budowalnym, który 

fizycznie nie podlega Prezydentowi Miasta. Zaznaczył, że w rozmowach z inspektorem 

powiatowym uczulali, aby mocno rozliczał wskaźniki zieleni  przy kolejnych blokach, które 

będą oddawane do użytku, uświadamiając kwestię jaru, wykopów. Dodał, że trzeba być też 

świadomym, że teren zielony biologicznie czynny to też są trawniki bez żadnych nasadzeń.  

Powiedział, że temat jest rozwojowy a Miasto opiera się teraz tylko i wyłącznie na 

deklaracjach dewelopera.  

   

Odnośnie tematu poruszonego przez Zbigniewa De-Mezera powiedział, że skupi się na 

największych inwestycjach, czyli rozbudowa ul. Krzywólka, drugi etap, w którym Miasto 

walczyło w postępowaniach administracyjnych i wiadomo już, że decyzja środowiskowa, jak 

i pozwolenie na budowę zostały przez organy odwoławcze utrzymane w mocy i na dziś są 

ostateczne. Wykonawca jest na placu budowy i zgodnie z umową do końca listopada 

powinien zrealizować inwestycję, jednak mogą wystąpić pewne opóźnienia ze względu na 

opóźnienia administracyjne. Jak powiedział, część mieszkańców nie chciała wydawać 

swojego terenu nie wiedząc czy na pewno dostaną odszkodowanie i z tego m.in. powodu 

wykonawca nie mógł w pełni wykonywać prac.  

 

Odnośnie rozbudowy ul. Powstańców Wielkopolskich powiedział, że temat jest poruszany od 

kilku lat. Zostało zakończone przygotowywanie dokumentacji technicznej i są pieniądze 

przyznane w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju. Obecnie trwa postępowanie o wydanie 
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pozwolenia na budowę, ale część mieszkańców sygnalizuje, że będzie się odwoływała, co 

może spowodować opóźnienie w rozpoczęciu inwestycji. Powiedział, że Miasto jest 

przygotowane pod kątem realizacji tej inwestycji. Dodał, że mieszkańcy rejonu ulic 

Powstańców Śląskich i Kawaleryjska wyrażają swoje niezadowolenie z ronda, które zostało 

zaprojektowane na tym skrzyżowaniu i mogą pojawić się skargi i opóźnienia w tym zakresie.    

 

Następnie poruszył temat dokończenia trasy wschodniej. Jak powiedział udało się dojść do 

ustaleń technicznych z projektantami kolejowymi, którzy podali rzędne torów. Wiadomo już, 

że będzie budowany tunel i projektanci z miasta, którzy przez kilka miesięcy byli 

zablokowani w pracach projektowych mogli je wznowić. Są przygotowywane projekty 

wykonawcze, a plan jest taki, żeby na początku września dysponować już projektem 

budowlanym, który umożliwi uzyskanie ZRID-u a w międzyczasie powstanie projekt 

wykonawczy i pod koniec roku zostanie wyłoniony wykonawca, który w latach 2023-2024 

wykona ten odcinek brakującej trasy wschodniej. Przypomniał, że z budżetu państwa Miasto 

dostało dofinasowanie na tę inwestycję w wysokości 20 mln zł.  

 

Następnie powiedział o ul. Franciszkańskiej na odcinku do ul. Daszyńskiego do ul. Szpitalnej. 

Powiedział, że jest już skończona dokumentacja techniczna zakładająca przebudowę tego 

odcinka, gdzie powstaną dwa ronda i wyraził nadzieję, że poprawi to przepustowość tej ulicy 

i bezpieczeństwo ruchu, bo oprócz przebudowy ulicy i chodników, powstanie tam też ciąg 

pieszo-rowerowy. Powiedział, że przetarg na wykonawcę tego zadania będzie ogłoszony w 

lipcu.  

Następnie powiedział, że wśród przygotowanych inwestycji jest jeszcze m.in. kwestia 

budowy oświetlenia od ul. Utrata do dworca kolejowego, o co kilkukrotnie zabiegał  radny 

Jarosław Schabieński. Powiedział, że w pierwszym przetargu nie udało się wyłonić 

wykonawcy i został ogłoszony drugi przetarg na opracowanie dokumentacji technicznej, tak 

żeby przygotować ten temat do realizacji.  

Następnie wspomniał o budowie sygnalizacji świetlnej na skrzyżowaniu ul. Łąkowa – Utrata. 

Jest wykonawca i za chwilę ma wejść na plac budowy a prace zrealizować do końca września. 

Jeśli chodzi o sygnalizacje świetlne wspomniał jeszcze o przebudowie sygnalizacji i 

skrzyżowań Reja-Szczęsnowicza, Podhorskiego-Jana Pawła II i Muzyczna-Noniewicza i na 

początku lipca jest umowny termin zakończenia wszystkich tych zadań.  

Kolejno powiedział, że wśród większych inwestycji jest jeszcze modernizacja budynku 

Urzędu Miejskiego przy ul. Noniewicza 71. Prace wewnątrz postępują tam zgodnie z 

harmonogramem, a pewne opóźnienia występują w pracach przy elewacji. Jednak – jak dodał 

– nie widać tam większych zagrożeń, więc budynek powinien być oddany pod koniec roku. 

Powiedział, że Miasto szuka też obecnie wykonawcy remontu elewacji I Liceum 

Ogólnokształcącego a otwarcie przetargów nastąpi 27 maja, podobnie jak otwarcie ofert 

wykonawców remontu Ratusza.  

Wspomniał jeszcze o temacie budowy Orlika przy Kościele Salezjanów - zadanie w ramach 

budżetu obywatelskiego. Jak powiedział, w pierwszym przetargu w trybie „Zaprojektuj i 

wybuduj” zgłosiło się dwóch wykonawców, jednak ich oferty były znacznie powyżej 

zaplanowanych środków. Przetarg został ponowiony a otwarcie ofert zaplanowano na 26 

maja.  
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Dodał, że Miasto przygotowuje się też pod kątem nowej perspektywy, przyszłego roku. 

Zgodnie z programem budowy ulic, kolejne zadania są przygotowywane pod względem 

dokumentacyjnym, żeby móc realizować te zadania zgodnie z planem. Dodał, że Miasto 

czeka też na wyniki drugiego naboru Polskiego Ładu, bo to też będzie determinowało, co 

będzie można zrealizować. Dodał, że rozpoczęły się też rozmowy z władzami województwa 

na temat nowej perspektywy unijnej, gdzie oprócz Białegostoku będzie wydzielona oddzielna 

pula środków dla Suwałk i Łomży. Dodał, że trzeba będzie opracować Strategię rozwoju 

ponadlokalnego, która będzie dawała podstawy do startowania w konkursach i otrzymania 

części środków pozakonkursowo, ale w ścisłej współpracy pomiędzy Miastem i Gminą. 

Poprosił radnych o zastanowienie się nad tym tematem, jakie inicjatywy można by w tej 

nowej perspektywie ujmować.  

Dodał, że dobra informacja jest taka, że Mediateka jest na dziś ujęta wprost zarówno w RPO 

na przyszłą perspektywę, jak i w kontrakcie programowym, który podpisał Marszałek 

Województwa z ministerstwem, więc jest bardzo duża szansa na otrzymanie środków 

finansowych na realizację tego projektu. Oprócz tego – jak powiedział – są wpisane środki 

warunkowo na poprawę bezpieczeństwa na suwalskim lotnisku, co umożliwi dodatkowe 

doświetlenie tego miejsca. 

Kolejno odniósł się do kwestii ul. Wojska Polskiego II – od Laktopolu do Dubowa. 

Powiedział, że droga ta nie jest w dobrym stanie, ale jest przejezdna. Miasto planuje zabrać 

się do tej drogi, jako całości ul. Wojska Polskiego II, żeby nie robić tego wskazanego 

fragmentu osobno. Dodał, że podczas rozmów z kolejarzami Miasto zgłosiło też kwestię tej 

drogi i zostało to zaakceptowane, bo w ramach Rail Baltici w tamtym rejonie miasta 

powstanie wiadukt drogowy nad torami na ul. Wojska Polskiego, zostanie przeniesiona droga, 

którą pracownicy dojeżdżają do Strefy Ekonomicznej i powstanie nowa droga prowadząca 

przez las śladem drogi leśnej, która tam jest. W związku z tymi zmianami, Miasto zgłosiło 

kolejarzom, że powinni również przy okazji wyremontować część dróg w tamtej okolicy i 

propozycja ta została zaakceptowana.  

 

Jeśli chodzi o kolejną sprawę – zapadlisko fragmentu ulicy na skrzyżowanie ul. 

Kawaleryjskiej i Artyleryjskiej, Łukasz Kurzyna powiedział, że z tego co udało się ustalić, to 

co można było tam połatać zostało zrobione, natomiast żeby zrobić pozostały fragment trzeba 

by było przeprowadzić remont całego skrzyżowania a jest to większy wydatek. Dodał, że 

sprawdzi, jak to wygląda i czy można coś więcej w tym zakresie zrobić.  

 

Wiesław Stelmach – Skarbnik Miasta odnośnie sprawy zgłoszonej przez Annę Gawlińską 

powiedział, że jeśli chodzi o prace nad zwiększeniem ewentualnych dochodów Miasta to na 

temat tego, zawsze jest dyskusja z Radą Miejską, która podejmuje decyzje na etapie 

planowania. Jak powiedział, budżet składa się zarówno z prognozy dochodów, jak i planu 

wydatków. Jeśli chodzi o dochody, realizowane są po okresie 4 miesięcy na niezłym poziomie 

i wiadomo już, że dochody z tytułu PIT przeszły z dochodów realizowanych na podstawie 

rzeczywistych wpływów do przekazywania kwot tak, jak subwencji, czyli 1/12 planowanych 

dochodów, które minister określił dyrektywnie od tego roku.  

Dodał, że wiadomo, jakie są skutki dla budżetu związane z reformą PIT, Polskim Ładem – 

Miasto straciło na tym bardzo dużo – a jak powiedział – straci jeszcze więcej, ponieważ od 1 
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lipca skala podatkowa zostanie zmniejszona z 17 do 12%. Powiedział, że nie są znane 

mechanizmy rekompensowania ubytku dochodów i że dochód został sprowadzony z dochodu 

własnego, na który samorząd miał jakikolwiek wpływ do dochodów, które są zależne tylko i 

wyłącznie od mechanizmów ustalonych w ustawie i decyzji ministra finansów, jeśli chodzi o 

przyjęcie wysokości kwot do budżetu państwa i określenie później udziałów samorządów.  

Podkreślił, że sytuacja, kiedy nie wiadomo jak ma wyglądać funkcjonowanie finansów 

publicznych na przyszłość jest dla skarbników trudna, ponieważ nie ma żadnego punktu 

odniesienia, punktów stabilizacji, nie można planować długofalowo, ponieważ mechanizmy, 

które obowiązują w danym roku potrafią się zmienić dwu- a nawet trzykrotnie.  

Jeśli chodzi o dochody, które są ujęte w budżecie, które zostały zaproponowane na etapie 

planowania budżetowego, czyli podatki i opłaty, zostały przez Radę Miejską przyjęte. 

Wspomniał, że część radnych była przeciwna podnoszeniu podatków. Dodał, że stawek 

podatkowych nie można podnosić w ciągu roku, czyli nie wchodzi w rachubę podniesienie 

dochodów z tego tytułu. Dodał, że można zmieniać stawki opłat, które nie funkcjonują na 

podstawie ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, nie obowiązują przepisy ordynacji 

podatkowej. Wymienił działania, które zostały podjęte do tej pory, czyli m.in. podniesienie 

opłat za zajęcie pasa drogowego, za pobyt dziecka w żłobku czy cen biletów komunikacji 

miejskiej. Dodał, że katalog działań związanych z podniesieniem opłat dochodów, stawek jest 

bardzo ograniczony.  

Powiedział, że Miasto może też zwiększyć dochody na podstawie wprowadzenia nowych 

podatków i opłat, co jest niemożliwe ze względów prawnych; na podstawie nowych źródeł 

dochodów i tutaj Miasto czeka na subwencję rekompensującą, nad którą pracuje Sejm.  

Nadmienił, że inflacja wynosi 12,4% i ona zabiera pieniądze a nie przysparza. Dodał, że 

budżet państwa jednocześnie zwiększa wydatki, ale też w sposób bardzo znaczący zwiększa 

swoje dochody w postaci podatku VAT, dzięki czemu jest w zdecydowanie lepszej sytuacji 

niż budżety samorządowe, które nie mają takich możliwości.  

Podkreślił, że jest jeszcze jeden element, który może wpłynąć na zwiększenie dochodów 

budżetowych, czyli poprawa efektywności ściągania podatków i opłat lokalnych. Wspomniał, 

że jeśli o to chodzi jest całkiem nieźle, a bardzo dobrze jeśli chodzi o pobór opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi, gdzie ściągalność jest na poziomie ponad 98%. 

Dodał też, że w wielu przypadkach postępowania egzekucyjne długo trwają i często kończą 

się umorzeniem podstępowania z tytułu nieposiadania przez dłużnika majątku, który może 

być obciążony egzekucją. 

Podkreślił, że Miasto musi działać bardzo rozważnie i spokojnie, bo budżet jest 

najważniejszym dokumentem przyjmowanym przez Radę i determinuje funkcjonowanie 

całego samorządu. Dodał, że trzeba sprawdzić, jak sytuacja będzie wyglądała po połowie roku 

i może jakieś decyzje wtedy zapadną, ale – jak podkreślił – bardziej oszczędności w 

wydatkach a nie kreowania nowych dochodów zostaną zaproponowane Radzie lub Prezydent 

podejmie je we własnym zakresie.   

 

Jak powiedział, jeśli chodzi o pytanie Jacka Niedźwiedzkiego, skala wydatków, jaka 

dodatkowo obciąża budżet samorządowy w związku z inflacją jest olbrzymia. Chodzi nie 

tylko o wzrost cen nośników energii, usług, materiałów, ale też wzrost stóp procentowych 

powoduje, że koszty funkcjonowania samorządu, jeśli chodzi o Miasto Suwałki wzrosną w 
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tym roku – na dzień obowiązywania stawek na 19 maja, w stosunku do kwot zaplanowanych 

w budżecie na ten rok związanych ze spłatą odsetek od udzielonych kredytów – o 7,4 mln zł.  

Jak powiedział, z zapowiedzi Prezesa Narodowego Banku Polskiego wynika, że wzrost 

stawek nie jest jeszcze zakończony i Rada Polityki Pieniężnej będzie nadal podnosiła stopy 

oprocentowania, w związku z tym skala wzrostu wydatków z tego tytułu jest do końca 

nieznana.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta na pytanie Karola Korneluka odnośnie 

klubu seniora przy ul. Zastawie powiedział, że w tym roku Miasto ma pozyskane pieniądze na 

remont i wyposażenie tego klubu. Natomiast – jak zaznaczył – na kolejny rok Miasto będzie 

pozyskiwać fundusze z programu Senior Plus na prowadzenie tego klubu. Dodał, że nie 

wiadomo jeszcze, jakie będą wymogi i jak to wszystko będzie wyglądało, ponieważ Urząd 

Wojewódzki zazwyczaj ogłasza ten konkurs przy końcu roku. Powiedział, że w 

dotychczasowej formule wyglądało to tak, że klub seniora tworzony z funduszu Senior Plus, 

powinien funkcjonować 12 miesięcy w roku, minimum 20 godzin w tygodniu. Miasto 

przygotowuje się do podobnej formuły, natomiast jak to będzie wyglądało i kto będzie 

realizatorem zadania jeszcze nie wiadomo.  

 

Na temat wypadku w Aquaparku, o który pytał Bogdan Bezdziecki powiedział, że temat był 

poruszany na Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki i od tamtej pory wiele się nie 

zmieniło – sprawę nadal wyjaśnia prokuratura, dlatego nie może mówić jeszcze o żadnych 

wewnętrznych ustaleniach w tej kwestii, chociaż one są i w odpowiednim czasie zostaną 

przekazane. Dodał, że decyzją prokuratury ratownik, który pracował w czasie wypadku, 

został odsunięty od wykonywania zawodu na okres 3 miesięcy. Odsunięcie tego pracownika 

spowodowało trudną sytuację, jeżeli chodzi o ratowników w suwalskim Aquaparku. Z 

rozmowy z dyrektorem OSiR wynika, że sytuacja się poprawi z dniem 1 czerwca, kiedy tak, 

jak co roku zostanie na okres 3 miesięcy zamknięty basen przy ul. Wojska Polskiego. Wtedy 

ratownicy zostaną przesunięci do Aquaparku. Przyznał, że jest więcej zwolnień lekarskich 

ratowników, którzy często nie informują o swojej absencji w pracy z wyprzedzeniem, co 

powoduje, że Dyrektor jest zmuszony do rotacyjnego zamykania stref w Aquaparku – 

głównie w ten sposób, że w weekendy, kiedy jest najwięcej osób korzystających z części 

rekreacyjnej jest zamykany basen sportowy, natomiast część rekreacyjna funkcjonuje 

normalnie. Jak powiedział z rozmowy z Dyrektorem OSiR wynika, że nie zdarzają się 

sytuacje, że klienci nie są informowani o tym, że część rekreacyjna nie funkcjonuje i muszą 

wyjść. Zapewnił, że na pewno zostaną dołożone wszelkie starania, aby każdy otrzymywał 

odpowiednią informację w momencie kupowania biletów. 

 

Odnośnie kwestii nieotrzymania  informacji poruszonej przez Mariolę Karpińską 

powiedział, że jeśli chodzi o zajęcia korekcyjno-kompensacyjne, to informacja wpłynęła do 

członków Komisji Oświaty i Wychowania w grudniu ub. roku i jeśli jest taka potrzeba 

przekaże ją radnej po zakończeniu sesji. Jeśli chodzi o informację dotyczącą naboru do 

przedszkoli powiedział, że wiadomość z danymi została wysłana do radnej w dniu 24 maja br. 

na skrzynkę e-mailową i również przekaże wiadomość po zakończeniu sesji.  
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Dodał, że jeśli chodzi o nabór do przedszkoli ciekawą rzeczą w kontekście ubiegłych lat jest 

fakt, że w ubiegłych latach były nabory do placówek niepublicznych, które mogłyby przyjąć 

dzieci, które do miejskich placówek, natomiast w tym roku sytuacja jest na tyle dobra,  

że 1 czerwca rozpocznie się nabór uzupełniający na 30 miejsc. Wszystkie dzieci, które 

uczestniczyły w procesie rekrutacji dostaną się do miejskich placówek. Jeśli chodzi o 

standardy opieki liczebność dzieci w grupie to jest 25 a jeżeli są dzieci z Ukrainy to 

liczebność dzieci wzrasta o 3, czyli maksymalnie może być 28 dzieci. Opiekę zapewniają 

dwie panie przedszkolanki i woźna, natomiast w grupie 3-latków jest jeszcze dodatkowa 

woźna. Z tego względu sytuacja, o której mówiła radna nie mogła się zdarzyć w miejskiej 

placówce.  

Odnośnie świadczenia dotyczącego osób z Ukrainy, to według informacji z MOPR-u sprawa 

dotyczyła świadczenia „gorący posiłek” pani, która podjęła pracę i chodziło o zaświadczenie 

o dochodach w kwietniu, ponieważ jeżeli ktokolwiek, nie tylko osoby z Ukrainy, stara się o to 

świadczenie musi przedstawić zaświadczenie o dochodach. Dodał, że jeśli cokolwiek innego 

się wydarzyło to powiedział, że na pewno sprawa zostanie wyjaśniona przez MOPR a on 

będzie sprawę pilotował.  

 

Wojciechowi Pająkowi odnośnie zdobycia tytułu mistrzyni Polski w szachach przez 

Michalinę Rudzińską powiedział, że jest to duży sukces klubu sportowego, ale również 

Miasta, ponieważ to jest wychowanka klubu szachowego z Suwałk, natomiast teraz gra w 

klubie w Strzelcach Opolskich. Niemniej jednak – jak podkreślił – to cieszy, bo jednak 

podstawy zdobywała w Suwałkach. Dodał, że Miasto stara się inwestować w kluby szachowe, 

jak najwięcej w sensie środków finansowych, które są przeznaczane na wyjazdy czy 

stypendia. W 2021 roku dwa kluby szachowe, które działają w mieście otrzymały dotację w 

kwocie 112 tys. zł. Jak powiedział, być może potrzeby są większe, jednak w skali miasta jest 

to duża kwota. Dodał, że za kilka dni odbędzie się wręczenie stypendiów i nagród w roku 

bieżącym i tam też reprezentanci klubów odbiorą stypendia.   

 

Radnemu Markowi Zborowskiemu-Weychmanowi odnośnie nauki uczniów z Ukrainy w 

suwalskich szkołach odpowiedział, że w tej chwili jest ich 316, z czego w przedszkolach 76, 

w szkołach podstawowych 206 a w szkołach ponadpodstawowych 34. Jak zaznaczył, do 

matury nie zgłosił się żaden z uczniów z Ukrainy, natomiast 10 uczniów przystąpiło do 

egzaminu ósmoklasistów.  

Dodał, że jeśli chodzi o przyszłość to wiadomo, że do 30 czerwca br. rodzice lub opiekunowie 

przedszkolaków z Ukrainy muszą złożyć oświadczenia o kontynuacji nauki w przedszkolach. 

Natomiast jeśli chodzi o pozostałe szkoły dokładnych przepisów jeszcze nie ma, jednak z 

wypowiedzi ministra Czarnka wynika, że kontynuacja nauki będzie się odbywała na 

dotychczasowych warunkach. Podkreślił, że trzeba poczekać na przepisy prawne i wtedy 

okaże się, jak to będzie wyglądało.  

 

Mariola Karpińska dopytała jeszcze kiedy dokładnie może się spodziewać pełnej 

odpowiedzi odnośnie sytuacji kobiet z Ukrainy, o którą pytała.  
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Roman Rynkowski powiedział, że odpowiedzi udzieli MOPR i prawdopodobnie będzie to w 

przyszłym tygodniu. 

 

 

Ad pkt. 17 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że najbliższa sesja 

planowana jest w dniu 29 czerwca prawdopodobnie o godzinie 11:00. Forma obrad zostanie 

jeszcze określona. Dodał, że będzie to sesja, na której zostanie omówiony „Raport o stanie 

miasta” a materiały w formie elektronicznej są już dostępne w Biuletynie Informacji 

Publicznej a jeśli ktoś potrzebuje w formie papierowej trzeba zgłosić to w Biurze Rady 

Miejskiej.  

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta zaprosił na Mistrzostwa Polski w Lekkoatletyce na 

początku czerwca, Mistrzostwa Polski w Akrobatyce Powietrznej 25 czerwca oraz 25-26 

czerwca Piknik Kawaleryjski.  

 

Zdzisław Przełomiec przyłączył się do w/w zaproszeń oraz poinformował, że 26 maja w 

Państwowej Uczelni Zawodowej odbędzie się debata na temat bezpieczeństwa.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej kończąc XLVI sesję Rady Miejskiej 

podziękował gościom, Prezydentom, Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo oraz aktywny 

udział.  

 

 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

      

  

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
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Protokół sporządziła: Anna Przybycień 

 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


